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В: Ще запишем нашия разговор. Ето сега ще започнем. Вашият род по майчина и по бащина линия идва от Кюстендил. Така ли е?

О: Да.

В: можете ли да разкажете за своите баба и дядо, които помните по-добре?

О: Ваканциите отивах в Кюстендил отивах в Кюстендил. На баша ми родителите те са били тук, когато аз съм ходил в Кюстендил. Те са се изселили в Дупница и някоя ваканция съм отивал в Кюстендил. Ще ви кажа един случай. Родителите, компанията на баща ми отиват в Кюстендил. Компанията, семейни хора. Обаче аз исках да ходя, те не ми даваха. “Ти няма да дойдеш. Това не е за деца.” Обаче аз, понеже съм си наумил, че трябва да ходя на Кюстендил и се качвам, един камион случайно отива до Кюстендил и аз се качвам в камиона и пристигам на Кюстендил. И там съм седнал на един тротоар на бурдюрите ми се струва и минават компаниите заедно с баща ми и му казват  “Нисо, гледай сина ти!” И после ме оставиха 2-3 дни да поседя при вуйчо ми и дедото. Дедото май че беше починал. Това беше преди 70 години. 

В: КАжете сега дядо ви с какво се е занимавал?

О: Дядо ми? Не знам. Сигурно с търговия се е занимавал.

В: А кой казахте, че се е преселил тук?

О: Родителите на баща ми са се преселили от Кюстендил тук. И тук баща ми и като… Той изглежда тук са дошли и тук са се оженили, защото тук съм се родил. Предполагам, че тук са се оженили. А може би там да са били женени и тук да са дошли. Това не мога да знам.

В: По бащина линия родът ви е Алкалай. Преди Кюстендил имате ли представа откъде са дошли?

О: Не. Това не знам. Нямам представа. Знам, че моите име Алкалай е географско име. Това име е от планината Алкала от Испания. Значи, когато са дошли от Испания тук преди 500-600 години, там са носили изглежда, пра-праотците са носили изглежда това име, географско име. Както тук има Струмски, Стобски, имена, фамилни имена на градове и села и т. н.. И на планини – Витошки, Рилски. Така и нашето …не поколение, а предците, които са били от Испания, са носили това име. Планината Алкала. Алкалай значи както тук Рилски, Витошки, с окончание. 

В: Нещо интересно да ми разкажете от техния живот – на баба ви и дядо ви?

О: Абсолютно нищо не мога да ви кажа. Знам, че баба ми, дето е била тук, тя е раждала 11 пъти, от които две са от момента на раждане ли или като малки бебета са починали и са останали девет, от които баща ми е бил най-големият. И сега най-малкият е в Израел на 92 години. Иначе с какво са се занимавали, нямам представа. Търговия, предполагам. Дали са се занимавали с печене на сливи, дали са имали фурна и двете ми, и двата рода, не мога да знам. Но баща ми между другото се е занимавал, имал е фурна за печене на сливи, сини сливи, ошав. Това е.

В: Тук къде са живели?

О: Ние сме живели, къщата ни… Ходехме под наем. Живели сме тук на същата улица, малко по-горе. Живели сме към спортната палата. И след това тук са купили, тук е имало един братовчед на баща ми. Тя доскоро беше, щото се установихме тук преди 10-ина години и я развалихме и построихме тая. 

В: Вие помните ли ги вашите баба и дядо?

О: Да, разбира се. И на майка ми родителите, и на баща ми родителите ги помня. 

В: При какви условия живееха и как изглеждаха? Как се носеха, какво обличаха?

О: Под наем са ходили. На няколко места. На празници се събирахме всичките. С май-различни ритуали.

В: Дядо ви носил ли е брада?

О: Не. Сега ще го видите тук. А единият ми дядо, който е бил в Кюстендил, Рафаел, той е носел остра брадичка.

В: На майка ви?

О: На майка ми бащата. Не си спомням как се казваше баба ми.

В: Те са се оженили в Кюстендил, народили си деца и в един момент идват тук. Тка ли е?

О: Да, защото всички деца са родени в Кюстендил. Тук не е раждала бабата. И оттам са дошли тук.

В: Имате ли представа каква е била причината да се преселят?

О: Поминъкът предполагам. Защото те са докарвали, тогава не е имало, пълни коли със сол тук по магазините.щ

В: Кой?

О: Дядо ми. На баща ми баща му. 

В: Той е търгувал със сол?

О: Е, търгувал… Знам, слушал съм, че са идвали тук, че са докарвали от Кюстендил каруци със сол, пълни каруци.

В: Това е докато е живял там, в Кюстендил.

О: Като сасе преселили тук са докарвали сол. А откъде са докарвалоюи тази сол… Е, сол, това е търговия са водили. Не е било само със сол,нали. Тия тогава търговци са продавали всичко. Тогава е било като универсални магазини. И газ, и оливия и такива вълна, памуци, бои. Имало е всичко.

В: Фактически сега баща ви като се е оженил за майка ви къде си е направил семейството? Къде сте живели?

О: Това не мога да ви кажа дали са били заедно всичките или са били отделно. Не мога да.. Може би е ставало дума, така, да е говорено, но аз не съм обърнал внимание дали са били отделно.

В: Вие не помните ли къде сте се родил?

О: Не. Било е в Дупница, но в коя къща…? 

В: Тоест вие сте живели под наем на много места?

О: На две места живеехме. Тук горе на 100 метра от тук живеехме под наем, Тодор Бояджийски, Бояджиев и в …до Спортната палата, адвокатската улица. Спомням си там като дете.

В: Това са ви първите спомени от там?

О: Да.

В: Фактически вие как, там дълго време ли сте живели.

О: Предполагам дълго време, защото аз си спомням кога се сме преместили тук. Аз съм бил на 10-ина години, ако не и повече. Със Стефка Виричева и тя значи живееше у Тодор Бояджиев и там сме се събирали в нея. Значи не съм бил много малък.Е, значи не съм бил повече от 10-15 години. Но съм, но къде точно съм раждан… В паспорта ми пише Дупница.

В: Опишете ми какъв е бил живота ви като малък. Каква е била ролята на баща ви, на майка ви, кой какво е правил, каксте се издържали, кой какво е правил?

О: Баща ми, нали ви казах преди, баща ми е работил много работи, защото не му е вървяло в живота. И кръчмар е бил, и кафеджия е бил и когато се е прекарвал водопровода за София, той е държал лафка горе на Балкана в Рила планина. Готвил е там на работниците. 150 души работници е имало, когато са работили там водопровода. Но и там са го завлекли много, защото баща ми е бил така много добър, много наивен. Наивен не знам дали е бил добър, н наивен е бил и е давал на вересия и са го завлекли италианци някакви. Много пари. А къщата ни беше ипотекирана. А той взимаше вресия, даваше на вересия. Спомням си една вечер майка ми ми е казвала, вика баща ти застанал пред печката на едно столе и хвърля изпълнителни листя. Осъдил е хората да му платят и той ги хвърля в печката. И майка ми му викала :Нисо, бе, защо ги хвърляш, това е изпълнителен лист?” Вика “Що че му вземем? Има една крава, ако му я вземем нема да имащо а яде”.Той мисли за другите, че няма какво да ядат. А че ние, ние сме три деца дома бяхме, пет души, къща ипотекирана, той мисли за другите, че няма какво да ядат, казва “ще му взема кравата”, защото съдия изпълнител издава лист, нали, ше дойде и ще му вземат кравата и ще издължи дълга си. Вика “що че му вземем? Има една крава. Ако му я вземем, няма да има що да яде.” Та след това стана касиер в банката. БАнка “Братство имаше. Еврейска банка “Братство”.Като дойдеха тия години, 41-ва година, Законът за защита на нацията, еврейските учреждения ги затвориха. И той … Затвориха банката и останах на улицата. И останаха на улицата без работа. И аз когато бях свободен, защото бях по трудовите групи, когато бях свободен, работех у дома. Е какво съм подпомагал, бог знае. Не е било нещо някаква помощ. 

В: Работа с обущарство?

О: И след това като дойде 9 септември дадоха, възвърнаха правата на евреите и той стана началник склад в “Зърнени храни”. Оттам беше в маслобойната един месец работил и най-накрая стана главен касиер на Промишления комбинат и оттам се пенсинира с 46 лева пенсия. Това е накратко битието на баща ми.

В: Майка ви?

О: Майка ми през цялото време домакиня. Била е учителка. Като се е омъжила баща ми й казал, че дотук ще работиш и това е.

В: Ида: Защо не кажеш, Арончо, през фашистко време как са го тачили българите баща ти? Защото бяхме гонени евреите. Идваха, взимаха го и му казваха бай Ристо.

О: Бай Ристо му викаха. Приятелите му бяха българи. Така се движехме тук. Имаше и еврейска компания, разбира се. Уважаваха го хората. Имаше и приятели добри. 

В: И българи и евреи са имали приятели?

О: Разбира се. Тук цялата махала са българи. Тук евреи няма. Тук, където съм израснал. Заедно сме учили, заедно се движихме. Имаше еврейска махала. Еврейската махала беше оттатък реката, да не го наречем гето, но бяха се обособили. Имаше рид, където…

В: На празниците къде се събирахте? Имахте ли определено място? Например при баба ви и дядо ви ходили ли сте?

О: При дедо и баба имше празник, който се даваше пари. И ние отивахме да ни дадат по някое левче. Имахме по една торбичка тук.На тоя ден вечерно време се маскирахме с маски и отивахме по къщите да рецитираме. Казвахме стихотворения. И те ни даваха. Понеже се събираха на тоя ден няколко души компании. Да кажем няколко компании се събират в даден човек и ние ходехме от къща на къща и казвахме кой каквото знае и те ни даваха по някоя стотинка. На Великден отивахме там в еврейската махала. Там се играеше на ореси. Хвърляхме в една малка дупка с чепките така орехи, но точно каква беше играта, не си спомням. Не се играеше на пари. Трябваше да вкараш не знам колко ореха в дупката. Имаше и друга игра – на купчета орехите и се целехме по тях. Това много назад – преди 80 години. 

В: А какви неща сте рецитирали? Нещо от еврейското ли училище? На Пурим какви неща рецитирате?

О: Кой каквото знае. От училище, от дома нещо. Както сега има по телевизията.

В: На какъв език?

О: Български. Ида: Имаше един мосю Ревах. Учеше ни иврит да говорим.

В: Вие бил ли сте в еврейско училище?

О: Да. Четири години. 

В:Там учехте ли нещо?

О: Имахме учебен час по иврит. Иначе всичко останало на български.

В: Научихте ли нещо от иврит?

О: Ние не владеем иврит. Je ne comprends rien pas. Та и като ходехме там, четири години ходехме. И на черква ни водеха.

В: Кога? В събота ли?

О: Не знам.

В: Правехте ли молитвата в събота?

О: Водеха ни на черква. От еврейското училище … Имахме синагога сега където е домът на техниката.

В: Като малки нали са ви водили?

О: Да. Бил съм в първо-второ отделение, така са били, не както сега ги казват. В тия начална възраст дето се казват на учението в първи-втори, трети. Значи в седем-осем до десет годишна възраст или единайсет, да кажем. Водеха ни един път от седмицата н ачерква. А в училишето имахме салон, голям салон и сцена. Единственото училище в града, еврейското, което имаше сцена и изнасяхме такива пиески. И нареждахме в салона столове. Там присъстваха родителите. Е, може да дойдат случайно други хора, но родителите идваха и там някаква пиеска изнасяхме. Беше хубаво като деца. Нямаш задължения, едно задължение – да учиш само. 

В: Колко време, през деня на половин ден ли сте учили или по цял?

О: Не си спомням дали сме учили… половин ден е било. Не е било цял ден, да.

В: И фацтически нещо друго за училището да ни кажете?

О: Ида: Мосю Ревах, когато не си учехме уроците, взимаше с едно…, ударяше ни. Не, казваше ни да застанем с лице към стената. Арон: Казваше ни да застанем с гръб към класа и с лиц към стената. 

В: И така стоите?

О: Да. Ида: Сега нашите деца, които са в Израел учат иврит.

В: В Дупница едно време имало ли е ционистически идеи и организации?

О: Имаше. Едната беше ционистическата, ционисти, а другата, с по-леви разбирания бяха в едно дружество “Съзнание”. В това дружество “Съзнание” и там се изнасяха и оперети, и пиеси, драми. Там участваха вече възрастни хора. Имаше културен живот, беше на висота сред евреите навреммето и имаше голяма борба за ръководството на банката между ционисти, не само банката, а за ръководството на евреите. Нали се избира председател, управителен съвет, ръководството на организацията. И ставаха борби, големи борби ставаха. А сега няма кой да сложим.

В: Имаше ли предизборна агитация?

О: Естествено. Ние бяхме деца, разбира се, но си спомням, големи борби ставаха. Щом се говори на висок глас между хората там, които са събрани… Това е като сътринта дебатите, които бяха и не можеш да разбереш кой какво говори. 

В: Тази организация “Съзнание” да не е като Ашомер Ацаир или нещо такова?

О: Не. Ашомер Ацаир… Да не би майка ви да е еврейка на вас? Много сте запознати.

В: Аз досега не съм чувал за еврейска организация Съзнание. Какво точно е представлявала тази организация?

О: Това е културно-просветна организация. Като читалище. Имаше, книги, библиотека, голяма библиотека. 

В: Какви точно идеи е имало там?

О: Идеите знам, че били малко по-леви. Не са се провеждали идеологични събрания. Доколкото си спомням аз, нали.

В: Вие членували ли сте в някоя от тези организации?

О: Аз членувах в Съзнание. Но там се събирахме като младежи, като деца. Взимахме книги за четене от там. 

В: Вашите родители какви пристрастия имаха?

О: И баща ми малко по-леви. И той към Съзнание. Ционистите бяха тези богатите ли? Така ми се струва, че по-богати бяха ционисти. А останалата част на населението бяха в Съзнание.

В: Ще ми разкажете ли малко за братята и сестрите на баща ви?

О: Братята и сестрите… Единият брат си остана в Кюстендил да живее. Беше дамски шивач. Синът му стана художник. Той в България е изнасял изложби и в Израел сега го има. Това е Леон. Другият му брат Моис, и той почина на 90 години, той беше учител в еврейското училище и беше директор. 

В: Учител по иврит ли е бил?

О: Не. Учител по иврит е бил само този мосю Ревах. Господин Ревах.

В: Той от българските евреи ли е бил или някой от чужбина?

О: От тук. На Ревах зъболекаря баща. Тукашен евреин. Той беше учител, а преди това е бивал, в БДЖ е работил. Бил е началник влак. След 9-ти  не си спомням какво е работил. Знам, че учител беше. След това е работил в партията. Дали официално е работил, дали са го викали… Беше много надарен, изнасяше някакви лекции, много така нагледно ги е изнасял, просто е заинтригувал хората, слушателите и се е ползвал с добро име в града и след 9 септември. Жена му е била акушерка, починала е. Втори брак след това има, две деца – момче и момиче. Момичето Бела беше омъжена за Илчо Димитров. Те имат две деца – ралица и Иванчо. Ралица май че работи в телевизията. Ванчо не знам къде работи.

В: Да проследим  братята и сестрите на баща ви. Сега – Калина.

О: Калина е живяла тука, след това – в София. Тя много хубаво пееше. Когато са се изнасяли тук оперети, тя е участвала като певица  и леля ми Вита, и тя хубаво пееше, Виктория, и тя участваше в тези състави. Изобщо културната дежност беше на висота в Съзнание дружеството. Много се работеше. За младежите бяха оставили маса с пинг-понг да играят. Книти се раздаваха. Изобщо организация, която нямаше друга в града. Много добра организация. И сега като пиатте някои други, другите сега като посетите, може би те да допълнят нещо, или да отхвърлят, знам ли? Леон си остана в Кюстендил.

В: Кажете за този, който е заминал за Франция.

О: Този, който е заминал за Франция беше по убеждение анархист. И когато отишъл в Испания, оттам се обаждал, че мечтата му се е сбъднала. Изглежда, че са приложили тази идеология.

В: Но той е бил първо във Франция, а в Испания е бил къде? В гражданската война?

О: Във Франция е отишъл, понеже тук изглежда са го подгонили ми се струва и той под форма , че отива да следва за зъболекар… Той излизал на диспут с Георги Димитров. Много начетен мъж. А между другото беше и знахар. Лекуваше. Та той във Франция като отиде и като 36-та година войната като избухна, Гражданската войната в Испания, той замина там. След войната той се прибира във Франция, обаче попада в лагерите. Оттам кога се измъква незнам, но отива след това във френската съпротива.

В: В кои лагери?

О: Пленнически лагери там имало. Като се върнали от Испания…

Касета 1

Старна Б

О: Разделял храната с лагеристите.

В: Вие как сте научили за него тези неща?

О: Той всичко ни е писал. На Илчо Димитров жена му Бела, минало тези лагери това онова, отишли му на гости и той ги посреща. И тя е носила в куфар си салами и такива неща и той й казва “Е как мижете да ядете такива отрови?”. Изглежда е бил вегетарианец. Между другото той казал на нея “Бела, когато отидох да те посрещна забелязах, че окото ти падна върху яката ми. “ След това Бела ми разправяше това. А яката му била малко оръфана. Чиста, но малко оръфана. “Ела да видиш!” Отваря гардероба, това Бела го разправя тук, отваря гардероба и ризи нови. :Ето, казва, имам нови ризи, но тях ги раздавам на бедните испанци”. Такъв човек. Аз си кореспондирам с него дълги години.

В: Значи той в края на краищата е живял в Испания?

О: В Испания само когато е била войната. Той е живял във Франция. И във Франция е имало испанци изглежда, но са бягали изглежда. Те граничат, Испания и Франция и може би са избягали от войната непосредствено и там останали на произвола на съдбата. 

В: А Бела беше на кой дъщеря?

О: На Моис Алкалай.

В: За Калина казахме. Рашел?

О: Рашел това е, тя остана стара мома, нещастна. Не виждаше с очите добре. Тук живееше в старата къща, в кухнята живееше и после й намерихме тук в махалата една стая. И когато… Тя недовиждаше и родителите й, баща й ли, дали някой от братята, не мога да знам са я водили във Виена да я оперират за очите. Тя не че е била сляпа, а просто недовиждаше. И за момиче знаете, че е малко неприятно така. И са я водили като млада във Виена да я лекуват, обаче така си остана и така си почина жената – нещастна. Тази покривка е от нея. Ида: Тя беше стара госпожица и имаше чеиз. Тази покривка може да има сто години. Аз обичам да пазя такива вещи, да не ги хвърлям. Било старо. Що като е старо? Някои обичат да слагат модерни работи, такива работи. Имаме и модерни работи. Всеки различно живее. Ние сме пристрастени към старите вещи. Ако слезеш в мазето няма къде да се разминеш от стари вещи. Ама това е навик. Нищо не ни се хвърля.

В: Сега кажете нещо за Сара. Тя е живяла тук в Дупница, нали?

О: Сара? Да. Тя се омъжи там за обущар един, където и аз учех при него отначало. И три момчета имаше и едно…, двата й сина са починали и единият син сега е в село Овчарци. Там се изсели да живее. Има тук къща, обаче отиде, вила си построи и сега има кошери, има си козичка, зайци и там помещенията така ги е направил – боядисано, нагласено. А иначе беше конструктор в завода тук – щампи и пресформи. Много способно момче – Херц. Та майка му, тя живя, танти Сара, и тя почина жената.

В: За Азаря не сме казали. Сега Вита е пеела хубаво, друго нещо за нея?

О: Вита имаше една дъщеря лекарка. Сега…

В: Нейният мъж какво е правел?

О: Нейният мъж не беше психически добре. Леон. На доктор Исаков брат. Но живееха си. Не работеше нищо. Отначало е бил, като ергенин ми се струва, баща му е имал колониален магазин.

В: Какъв?

О: Колониален магазин. Колониален магазин означава бакалски стоки, хранителни стоки. Там работеше той с брат си Алберт и след това се ожени за леля ми. Едно дете имат. Завърши, лекарка стана и сега заминаха в Израел и сега са в Израел. В София живееха. 

В: И за Азаря?

О: Часовникар, и той много добър. Беше в групите, лагерите. Ние не бяхме в една група, обаче аз го посещавах. Ние бяхме в съседни групи. Беше построил една печка в земята – изкопана дупка, извежда се пушека пак под земята и отстрани излиза и се отопляваха с това, защото ние бяхме, месеците, които бяхме, бяха студени. Ако се не лъжа бяхме октомври ли, ноември ли една година бяхме. Та той беше направил това и му се чудеха така… “заре, какво си направил?” “Че видите” и много сполучлива. Аз съм ходил при него. Особен човек беше. Така обичаше да другарува. И сега е най-малкия, на 92 г. Ослепял е почти напълно. Миналата година дойде тук. Доведоха го дъщеря му и зет му. Доведоха го, той не вижда нищо. Аз си спомням ние когато бяхме в Израел, синът му и синът му е часовникар. Завършил е инженерство. Но няма значение, беше часовникар. Мисля, че му донасяше у дома часовници, въпреки че, тогава виждаше по малко. Е, големи часовници, на които частите са по-големи и с пипане, та да се занимава. До такава степен се  евстрастил с този занаят, часовникарството. Той живееше в София. След това го изселиха тук през фашистко време. Изселиха ги, тук дойдоха.

В: Някаква интересна подробност вашите родители как са се запознали, как са се ожемили?

О: Родителите?

В: Да.

О: Не, не мога да…

В: Имало ли е тогава зестра?

О: Ида: О, аз дадох.

В: Тогава нали е имало сватовстване?

О: Ние с нея в една компания бяхме.

В: Говоря за вашите родители.

О: О, това не знам.Нямам представа изобщо.

В: С кой най-много са другарували вашите родители от братята на баща ви? С кого са се виждали? Ходехте ли си на гости?

О: В София ходехме винаги при Зарето. Даже си спомням една вечер бяхме се събрали софиянци. Аз имах компания в София и те ми освободиха квартирата, апартамента ми освободиха, за да се съберем. Значи те излезоха от дома, стринак ми и чичо ми, да ни освободят апартамента, за да се съберм ние, приятелите, моите приятели от София, които са. Толкова добри.

В: Да се съберете да се видите?

О: А бе да изкараме вечерта като дискотека какво сега се събират.

В: Да си направите празник?

О: Да, да се съберем там и изкараме цяла вечер дето се казва. И ако се наложи на Пиротска, а и на Доспат живеех. Бяха добри хора.

В: Кажете нещо за майка ви.

О: Майка ми е от Кюстендил.

В: И също ли нейните роднини са дошли тук?

О: Не. Само сестра й Матилда и майка ми са дошли от Кюстендил тук да живеем. Тя е имала и една сестра Бука в София и двама братя – Йосиф и Давидко. 

В: И още една сестра сме казали – Матилда.

О: Тя е на майка ми сестра – Матилда. Две сестри и двама братя. Те са били пет деца.

В: Нейното семейство с какво се занимава?

О: Кой?

В: На майка ви.

О: Родителите? Предполагам, че търговци. Навремето жените не са работили. Домакини са били. Работили са само мъжете. И какво е работил дедо, нямам представа.

В: На майка ви родът от Кюстендил ли е?

О: Да.

В: А преди това знаете ли откъде са дошли?

О: Не. Но те са Кюстендилци и коренът им е от Кюстендил. Не са дошли от някое друго място. Може би праотците, когато са се преселили от Испания да са се заселили на това място. И са останали.

В: Как е нейното име преди да стане Алкалай?

О: Лазарова. Тук потърсих едно съобщение, май че не го намерих: “До госпожица Лазарова ви съобщаваме, че сте назначена за учителка в израелтянското училище”. Ида: Тя не е била учителка тук. Арон: Може би е била. Баща ми като се омъжила я спрял да работи.

В: Фактически може да е била учителка за известно време?

О: Може. В Кюстендил е била. Тя учителка е била и като се оженили баща ми “до тука работа” и това е, вкъщи.

В: по какво е била учителка?

О: А, в еврейско училище от първо до четвърто отделение. Фактът, че говореше френски така, не хубаво, усъвършенствано, аз учех от нея това-онова. На китара свиреше много хубаво и пееше си леко и си акомпанира така. Спомням си. Даже на старата къща на терасата, там имахме тераса, и китарата… Бяха по-спокойни времената някакси, обаче по-трудни за изхранване. По-спокойни, че няма го това напрежение, както сега. Сега, понеже всяко едно семейство иска да има много неща, по са взискателни децата и самото семейство, парите не стигат и естествено, по-напргнато е. Докато навремето се преносваше дрехите от единия в другия, беше по-спокойно. Не се държеше много така .. деликатеси, храни. Готви се едно тенджере манджа там боб или картофи, слага се на средата и се яде. Имаше тютюневи складове. Много от нашите евреи работеха в тютюнева промишленост. 

В: Каква е работата в тютюневия склад. Нижене на листата ли?

О: Не. Когато е суров тютюнът, когато се бере и тогава се нанизва на игли, на … И аз съм вижда. Отивал съм да нижа в други махали, за да изкарам по някой лев. Низи и по два метра се закачаха на специални рамки да се сушат. И след като се изсушат се правят на бали. Събират ги на пастали – лист по лист, връзват го, нареждат го и правят една бала. И тези бали след това ги карат в склада, тютюневия склад и там се преработваха, сортираха  се на първо, на второ, на трето, на шкарто и т. н. Избираха тютюн, който ще преработват за цигари, за качествата и т. н. От нашите евреи тук имаше много работеха в тютюневите складове и мъже, и жени. Една част бяха занаятчии и малка част бяха търговци. Малка част, но понеже на едно място така концентрирани и евреите – търговци. Тая учлица, вика, евреите са търговци. Но имаше търговци, имаше тютюноработници, имаше занаятчии, имаше всякакви.

В: Имаше ли по-богати евреи?

О: Да, разбира се. 

В: Имало ли е фабрики?

О: Фабрики тук не. Имаше складове на Жак Асеев. Той е световноизвестен. Ако има, ако е важно това де, да кажа за Жак Асеев. Той е следвал в Германия право. И една вечер… Между другото е бил много духовит. И общителен. И разхождайки се там в кой град е било. На първия етаж на някоя сграда е имало бал. И те влезли вътре. И понеже бил много общителен и духовит и знаещ, направил впечатление. И там имало един, който се занимавал с покупко-продажба на тютюн. И като разбира откъде е, като разбира, че е от България, поръчал му, ако иска да закупува тютюн и да взима процент за покупката като посредник, комисионно да взима. И той съобщава на брат си и почва да купува тютюн. След години вече, две-три години, добивайки състояние вече, говоря с брат му, те ще си купуват тютюн и ще го продават на Шнурш. И забогатяват. И той имаше складове на целия Балкански полуостров, Жак Асеев. Обаче широка душа. Много е усложлив бил, жаловит. Казвали са тук, които са работили:”Господин Асеев, строя къща и не ми достигат нещо пари"” Вади бележка, “Отивай на касата!”. Тук беше дала пари да направят водопад. Тук в Балкана, в Рила. Дали съществува още? Ние сме малко… Беше много хубав водопад – на Самораново. Издържал е ученици, които са били даровити да завършат гимназия. В Израел е пострил старчески дом за българи. Аз ходих там. Значи в библиотеката всички книги на български, подвързани с кожа. Хубава читалня, голяма. Хубав ресторант долу за храна, градинка и т.н. Благодарение на него. А когато са имали от селата нужда от нещо и нямало пари откъде да вземат, “господин Жак Асеев, нямаме път тук” – “ще направим път”. Значи много е помагал на хората и ако се не лъжа, понеже ергенин е останал, деца не е имал…

В: Той заминал ли е за Израел?

О: Да, заминал е там, но вече е починал.

В: Вие виждал ли сте го?

О: Мисля, че съм го виждал тук в града. Идвал е мисля. 

В: Живял ли е тук?

О: Не знам. Може да е живял в София. Но идвал е тук.

В: Той не е от Дупница?

О: Нямам представа откъде е.

В: А е имал складове тук?

О: И в Сърбия, и в Гърция и в Европа. Милионер.

В: Друго нещо за Дупница какво можете да ми кажете? 

О: 16 000 души.

В: Колко човека е била еврейската община?

О: Аз знам, че са били 1800 човека. Някои твърдят, че са били повече.

В: Къде е била синагогата?

О: Домът на техниката, бе. На същото място. На същото място, разрушиха я, имаше илица там, след улицата имаше сгарди и след това  - другата улица, където сега е главната. 

В: Еврейската община е имала председател, имало е настоятелство. В синагогата имало ли е свещеник хазан и човек , който е бил колач.

О: Имаше. Хаим не беше ли тук хазан.

В: Имало ли е шохет?

О: Имаше. Кокошките. Обаче в касапницата са отивали и са избирали кое месо да е кашер и ударят печат – кашер – да може да се яде. Ако не е кашер, не може да се яде.

В: Имало ли е магазин специално за месо с печат?

О: За клането е съвсем друго. Отиваш, носиш кокошката и делне шийкатабез да я отреже цялата и я хвърли там има съндък приспособено докато изхвърли кръвта, умират и взимаш кокошката и я носиш у дома. Имало е някои хора са вервали  -да бъде кашер. Не знам. За хубаво ли, за лошо ли, всичко отмина.

В: В кланицата са ходили с цел евреи да купуват оттам месо ли?

О: Не. В кланицата е отивал ако се не лъжа попът. Друг – не. 

В: После какво става с това месо като му бият печат?

О: Печатът… Евреите знаеха – в тази касапница продават кашер и отиват. Един куриоз са ми разправяли, дали е вярно, не е вярно – не знам. Но случаят е бил това. Дали е тук било или в София – не знам. Но е ставало въпрос за евреи. Отишъл е попът в касапницата и те избрали едно теле, или крава ли е било, теле изглежда, угоено, хубаво разбираш ли и попът като го видял, нали заклано, “това животно не е за моя народ”. Тия се стъписали там българите, които работили. Защо бе, ние избрахме нарочно такова, виж колко е дебело, направено. Отварят главата след дълги такива разяснения отварят главата и виждат, че животното не е било на себе си. Било е като ненормално. Както хора има така и животни. И се убедили това, което е казал тоя “това животно не е за моя народ.” Имало е някои традиции, които са се спазвали навремето. А сега какво ще се спазва?

В: При вас помните ли във вашето семейство дали са се спазвали тези традиции? Държеше ли се на кашерно месо да се купува?

О: Това не си спомням, но си спомням, че носехме кокошка да се коля. Ама като дете. Това е останало от времето си, че трябва да бъде кашер и сега ние като получихме една брошурка за кой празник беше, за Песах ли, не си спомням и пише там за хамец и кашер. Да не се готви във съдове, в които е готвено през годината. Как е възможно това?

В: Помните ли майка ви да е имала съдове, които е държала специално за Песах?

О: Не. Аа, изпаряваха се, изваряваха се в пепел, в цървена пепел. Завира водата нали, съдовете вътре. Това е нещо като пролетно чистене. 

В: Слага се пепел във водата?

О: Да. Тая пепел е да зачисти и те ставаха нови съдовете с тая пепел. Дървена пепел се слагаше. Завира това всичко и.. Това е за почистване. Да. Това го правехме ние до скоро. За Великден хляб не се купуваше никога. 

В: Майка ви правеше ли някакви специални питки?

О: Да. Боикос. Ама без мая. Ей такива големи, твърди такива едни. Спомням си, че тия хлебчетата, когато Мойсей ги извел от Египет, тестото ли не било втасало още и го взели и са го пекли на камъни в пустинята и това символизира освобождаването на евреите от робство и мъката, чкоято са преживели по време на… И  Мойсей ги водил 40 години из пустинята, за да забравят, че са били роби. Това е.

В: Помните ли да сте правили свещички? Да сте правили от кандило нещо?

О: Не. За Хнука, ама ние  -не. Има един свещник с осем ли такива са и всяка вечер се пали по една. Тук в клуба май че бяха донесли един такъв.

В: Кажете нещо за себе си. Еврейското училище го споменахме. След това?

О: Еврейското училище, след това отивам в прогимназията.

В: А кога? В прогимназията?

О: Да. Тук в квартала – “Евлоги Георгиев” училището. Там уча и сле това като завърша трети клас, сега дето седми ли е, отивам … Закриват гимназията тук и става реалка. Четвърти клас може да учиш.

Касета 2

Страна А

О: И тогава отивам…

В: Извинявайте, какво означава “реалка”?

О: Закриват гимназията тук в града и мисля, че се учи четвърти клас и да продължи гимназията, така си спомням, трябва да отида да продължа в Кюстендил. Баща ми не знам какво ми викаше – “ако не учиш, ще те дам железар да работиш”, понеже е тежка работата. Обаче не отидох железар, отидох обущар. И вечерно време учех. Сега дето са техникумите по облекло и обувки. Тогава ги казваха Занаятчийско училище. И вечерно врем отивахме там и учехме по четири часа – от 6 до 10. Даваха ни закуска, разбира се платена – чай със сирене и хляб. Едно левче акосе не лъжа. Изучавахме предметите – анатомия на крака – да знаем колко кости има, абе анатомия. Български, математика, калкулация изучавахме, да знаем да си направим, да калкулираме стоката. След това завърших, бях малко така…, мног не се вслушвах и ме накара да повтарям годината. И когато ме остави да повтарям, аз отивам при моя учител дето по практика. Викам “Господин Пешев, да няма някаква грешка?” “А-а, няма грешка”. И отваря дневника. На еди коя си дата той ми казва нещо да направя, а аз му отговарям. Той не чуваше, а аз казах ”че вземем да развалим обувките”. Обаче той го е чул това и си го записал това във дневника и ме оставил да повтарям. И тогава казвам на баща ми, викам “той ме е оставил неправилно”, ще извикаме комисия от София, ако заслужавам да повтарям, ще повтарям.  И баща ми говорил с директора на училището. И той му казал “Нисо, бе, щом като той го е оставил, тия комисията като дойдат от София, те с учителя  като говорят с учителя, те ще се разберат. Ще го оставят пак. Той е млад, това е дете още. Няма смисъл да плащаш пари. Трябва да им плащаш командировки. Нека си повтаря.” И повтарях. На другата година аз си мълча през цялото време. А той на другите “Взимайте пример от Арон как работи. Взимайте пример от него”. Нещо такова си спомням. Накрая на годината ми даде награда. Първа награда. В читалището. Диплома с награда. Същото го направих и на майсторския изпит. Комисия идва от София. Тогава материали нямаше. И аз отивам сутринта и почвам, изваждам си кройките и почвам да си кроя и един от комисията “чакайте, какво правите?”. Викам “почвам да работя”. “Чакайте, ще теглите бележка, какво ви се падне”. “Викам аз има материал за дамски обувки.” “Ако ви се падне мъжко ще дадете това на някой друг и ще се размените”. Аз понеже нямаше материал викам “Аз не мога да дам материала да ми се хаби.” Събраха се цялата комисия, дойдоха и аз теглих бележка и ми се паднаха дамски. “Видяхте ли? Само кавгата, викам, напразно.” Скроих ги, подготвих, ама аз си бях избрал модел с хубава дамски модел, където да има само по едно тегелче, да не са по све залепени, щото мога да ги сбъркам да не са една с една успоредни, а така като един тегел, няма да сбъркаш. И моделът  - от велур. Скроих, ги, заших ги и ддва един от комисията – “Абе, Ароне, ако можеш да зашиеш на някой от колегите някои саи?” Викам “аз не мога да шием”. Направих ги същия ден и си отидох. Три дена е срока да ги направиш обувките. И на третия ден отивам, показвам ги обувките. Бях сложил едни токове. Това се казва танкчета. Токовете – танкчета. Цели токове, дамски. И изкарах тогава майсторското. Това са години, запомнят се. Зпомнят се перипетиите, живота, където… Някой ден си ги спомняш така, къде с умиление, къде с … Еее, всичко мина. Друго?

В: След това?

О: Моля?

В: След това?

О: След това отворих работилница. И поне се съмнявах в това, което правя като вадех кройки, имаше там един възрастен обущар, те бяха съдружници с други двама, “Съединение”, имаше една работилница “Съединение”. Имаха 32-ма работници тия. Като остаряха се разделиха и той си отвори една работилничка и викам “Бай Иване, гледай това как съм го направил, дали е правилно или е неправилно?” “Тук, Ароне, ако го поправиш малко, ще стане малко по-добре.” И аз го поправям така. Един ден идва в работилницата директорът, който ми беше в училище, в занаятчийското училище, да му правя обувки. А той си носи материала. Хей, значи аз не съм бил прав тогава. Носи и накрая като ги взима вика “колко струва?”. Викам “1200 лева”. “Епа 1200 лева са нови като ги дадем с твой материал”. “Ама, викам, тука викам специална обработка”, не знам какво си, на учителя, директора който е бил. А бе, направи му ги без пари! Направи му ги без пари!. Един друг случай имах тука не за тогава, а като имах тука работилница, преди да получа инсулта. Бях лежал в болницата при…, има една Телекелийска, лекарка. И тя ми идва в работилницата нещо за поправка. И аз на всеки чифт, който идваше, пусках бележка. Фиктивна бележка, да знам на всеки кой е, за кога трябва да ги направя. Казвам “Извинете, казвам, името?”. Не познавам моята лекарка. Викам “Извинете, името?”. “Тенекелийска”. “Ооо, извинете, докторе, извинете, забравих.””Е, нищо, нищо, забравя човек”. “Забравя, забравя, но има хора, които не трябва да се забравят”. Изложих се тогава. Е не можах да се сетя за нея. И това е, така премина моето накратко. Млако работа.

В: За трудовите групи?

О: Трудовите групи, сега едно време, Законът за защита на нацията като стана, тия всички, които подлежаха на военна служба, до 50 години ли беше, не си спомням, отиваха в трудовите групи. 41-ва година аз не можах да попадна в тия групи, 42-ра г. попаднах в Трънска клисура, 43-та г. в Свети врач, Сандански сега което е. И атм имахме норма за работа. Четири кубика земя трябва да се изкопае и да се изхвърли там на 100 метра. Ние работехме по трима четирима човека заедно – единият да копае, друг да товари, трети да носи, да кара количките. Не изкараш ли нормата, оставят те до вечерта докато я изкараш. Значи милост нямаше. Спиехме в едни бараки. Бяхме въшлясали. Баня не може да има нормално. Не може да … Даже ако не се лъжа през една година по него време беше дошла една парна такава кола въшлясалите да си изпарят дрехите. А си спомням беше зимно време бяхме запалили огън там бяхме на едно место и отварям си чорапите, дълги чорапи имах, понеже студено, и въшки по тях и казвах така, така, пукат – пак, пак, пак, в огъня. Имаше един, извади си ризата, чисти, чисти, чисти, па хвърли ризата в огъня. До такава степен. Еми така беше Закона. 43-та година в Сандански. Правехме жп-линия. Не, пътища копаехме. Тук има снимки на каква дълбочина сме ги копали. Два метра процепи, път сме копаели. По три чувала цимент съм носил на гърба. Същата година, 43-та година прекараха беломорските евреи, от беломорието. Ние застанахме на линията, тогава беше теснолинейка, не беше като сега нормална линия, голям влак. Теснолинейка и с малки вагончета. И пуф-паф, пуф-паф, ние застанахме на линията и спряхме влака. А имахме там организацията тези с леви разбирания бяха, те имаха връзка с партизанитя, с жп-прогресивни такива и това знаеха изглежда, че ще спрем влака и полека. Полека, спря влака. А влакът беше пълен с евреи от беломорието. Болни, стари, ужас. И ние бяхме събрали нещо храна, нещо дрехи за тях да им дадем. И вместо да казваме ние на тях “кураж, ерманос”, те на нас ни казваха “кураж, ерманос”: кураж, братя. И прекараха. Говори се, че благодарение на тези евреи, които прекараха от беломорието, та запазиха евреите от България. Цар Борис. Доколко е вярно… Ама историята може би ще го каже. Никой не може да го докаже това. Може да се докаже само това, че патриарх Кирил, Димитър Пешев е събрал там, организирал 43-ма народни представители са ходили при царя да се отмени депортирането. Тия работи се знаят, тов асе знае. Ама има неша, които не могат да се знаят. Ида: имахме късмет, че останахме живи. 

В: Вас къде ви завари 9 септември?

О: 44-та година…

В: На трудов лагер или тук?

О: Тук, в Дупница. Обаче нас, занаятчиите, които бяхме, ни оставиха тук в казармата да кърпим ботушите на войниците. И ни оставиха тук. И на осми септември ми се струва ние напуснахме казармите. 

В: На кои войници?

О: Тук имаше гарнизон в Дупница. 22-ри полк. Седма рилска дивизия.

В: На старта власт?

О: На старата власт. Тук имаше войници и на осми септ. ние напуснахме казармата, защото се виждаше изходът какъв е.

В: Това само евреи ли сте, които сте работили?

О: Само евреи бяхме вътре, които бяхме занаятчии и пеехме и песни вътре. Млади хора. Нас тогава тук ни оставиха и на 9 септ. слязоха партизаните от Балкана и взеха града. Блокираха полиция, казарми и след това аз отидох доброволец на фронта. Едни отиваха с повиквателна. И ние евреи как сега, значи имат заслуга комунистите малко да ни облекчат положението и почнахме да клониме към тях и отидох доброволец. Тук сега Милка ли разправяше, че имало 50 души доброволци?

Не съм ги броил колко са но от евреите почти всички, които трябваше да ходят войници, бяха доброволци. И не само запасняци. Войници не са мо на 20, а може и на 30, 40. Та може би е имало 50 човека. 

В: Къде ви изпратиха като доброволец?

О: На фронта. На фронта, ние бяхме на кота 711. Това е към Бояновац. Кота 711 беше завладяна от германците от малко войници. Обаче горе, кота е височина. И отгоре направили ежови позиции и оръжията, работят с няколко вида оръжия. Малко хора работят с няколко вида оръжия. И един ден нашата авиация, артилерия бомбардира тази кота и на другия ден те отстъпиха. След това тръгнахме ние за Скопие ли, не си спомням, за Скопие беше. И върнаха ни, сряха ни.

В: Бояновац в Сърбия ли е?

О: Да. 

В: Близо ли е до Босилеград?

О: Може да е близо. Ние минахме през Босилеград, когато заминахме на фронта. На камиони бяхме, нощно време през Босилеград минахме и Лесковац бяхме, а като напреднахме, стигнахме Бояновац. Винарци имаше едно село. Имаше албанци, които стреляха по нас. Те бяха друго яче възпитани от германците ли, не знам, някакви други убеждения, не може всеки еднакво да мисли. Те се качваха по дърветата и от дърветата стреляха. Мина и това. Не сме воювали много ние. Бяхме, върнаха ни, от какви съображения, нямам представа. Тръгнахме за Скопие и дойде някакво съобщение да ни върнат. И върнаха ни тук. Дадохме жертви, доста жертви дадоха. Желю Демиревси, той беше командир на трти гвардейски полк. Вие сте слушали за него. Желю Демиревски… Той има паметник тук, там, където е живял. И него го убиха на фронта. Имаше, трябваше да се щурмува котата ли беше, трябваше да се щурмува и за котата се набираха само желаещи. Няма нареждане – ти, ти, ти. Отиваме да щурмуваме дадена местност и – по желание отиват. И така загина човекът. Такава му е била орисията. 

В: След 9-ти как се устроихте, какво правехте?

О: След завръщането от фронта се оженихме. Аз на терасата работих и преди 9 септември. 

В: На терасата какво?

О: Обувки. Не ателие, просто в свободното време работех, за да можем да се издържаме. И преди 9 септември.

В: Там работилницата напуснахте ли я?

О: Работилницата беше след 9 септември.

В: А преди 9-ти – вкъщи?

О: Преди 9-ти по работилниците работих някъде. Вкъщи работех, по групите ни пращаха.В свободното време работех у дома.

В: Хайде сега разкажете там като са ви изпратили в София и сте си писал писмо сам?

О: Първо баща ми ме изпрати в София в един магазин на “Искър” 52. Спомням си. Искър 52, сладкарски изделия – бонбони, кафе, вафли, пасти и т. н. Обаче стана какво стана и аз се прибрах. Не можах там да устоя. Не можах да се адаптирам там към обстановката.

В: Помощник-сладкар?

О: Не, просто продавач. Там се докарваха готови пасти, бонбони, кафе и такива работи и аз само като продавач.

В: При кого, при някой познат на баща ви?

О: Някой бил братовчед на баща ми. Обаче не можах да устоя някак си и се прибрах. След това ходих да работя като обушар в София. Германците бяха ли дошли, но имаше германци. Аз вече работих ли, не мога точно да си спомня, но имаше и германци, след това. Понеже пак не можех да устоя… Живеех при Калина, сестрата на баща ми. Там отивах на спане и си написах едно писмо до мене, все е дно е от баща ми и го показвам на майстора. Викам “майсторе, получих писмо от баща ми. Вика да се приберем”. “Е защо, бе?” “Еми те така ми пише, може би обстановката е такава, нямам представа, пише да се приберем”. “Еми щом като трябва…” И даде ми отпуската, освободи ме и си дойдох тук. И тук къде ще работиш? Нямаше къде да се работи. Но някак си поминахме.

В: Това кога става, по кое време е било?

О: Това става 42-ра година. 41-вя година. 42-ра година вече съм бил тука и вече съм бил по групите. 

В: Помните ли кога са ви карали да носите значки?

О: Кое?

В: Значки.

О: Значките, когато ги въведоха 42-ра година ние бяхме в Трънска Клисура. Май че тогава са въведени значките. И ние оттам лато се уволнихме бяхме без значки. После ги сложихме разбира се. Но си спомням. Тука не ни даваха да се разхождаме. Имахме вечерен час. Виждахме се само тук покрай реката. Тук еврейската махала къде е. Имаше магазини само за евреи. Имаше магазини, на които пишеше вход за евреи забранен. Ограничения. Но имаше добри българи много, много добри българи.

В: Вие приемали ли сте някои хора от София, които са били изселени?

О: Чичо ми. Зарето дето е – Азаря зедно с шурата, с тъщата, цяло семейство. Това беше във всяка еврейска къща – имаше изселници от София. Трагедии. Дано не се повтарят. Затова се създаде държавата Израел. Благодарение на тези дето се казват ционистите. Те са така малко по-… Теодор Херцел. Той е един от хората, които са работили за създаването на еврейската държава, да съберат еврейския народ в едно. Родина да си имат. Това е ционизъм – създаване на еврейска държава.

В: Как решихте да се ожените?

О: Е ка се женихме? Дойде си времето. Обикновено човек като стане на 25 години гледа да се задоми. Така беше. Сега има хора, които и на 30 и на 40 не се женят. Не искат да се женят. Що че се… Голем келипир не е да се ожениш. Тук имаше една учителка, роди. Иска да си роди дете. Сега детето й следва ли? Тя пожела да си има дете без да е женена. Изчува си детето, винаги с нея. А си я спомням винаги с нея, излизаха заедно. Ето сега изчува го детето, учи сега право. Обаче друго си е сега да знаеш кой е баща ти, кой е семейството все пак, нали? Всяко дете иска да знае родителите си. Там дават по телевизията, във вестника ли, търсят, искат да знаят кои са родителите им. Някои деца. разбира се.

В: Искам да ви питам имаше ли пред вас дали да заминете за Израел или да останете тук?

О: Да.

В: Как решихте да останете?

О: Много от приятелите, които бяхме, казват “хайде да заминем заедно там”. Но все пак оная вечер говорим на жената :да заминеш в една непозната страна без да знаеш език, без да имаш опора. Сега тия, които заминават имат кой брат, кой сестра, имат кой да подава ръка. Има кой да му подаде рамо дето се казва. Докато тогава няма. Трябва сам да се обособиш да живееш.

В: Вие коя година сте се оженили?

О: 1945. Сме се оженили и 48-ма година става изселването. Масовото. 

В: Вие тогава имахте ли деца вече?

О: Да. Големият син. 46-та година беше. Той е роден 46-та година. А малкият – 51-ва г.

В: Вие искахте ли да ходите в Израел? Тогава.

О: Не. Претекстът, може би това… Щото не съм бил така, как да се изразя.. . Все пак не съм бил решителен и рискован и това може би ме е възпирало, а под претекст, че родителите ми не искат да заминат, викам “и аз няма да замина”. Баща ми нямаше намерение да заминава и така, останахме си в България, за хубаво ли, за лиошо ли? Децата са там.

В: Те са заминали след 1989 г.?

О: Малкият замина миналата година. 

В: Аз не ви питах, имали ли сте на 13 годишна възраст бар-мицва?

О: Не си спомням. За мен не. Знам, че е традиция, преминаване към юношеството. В черквата ли се ходеше… Имало е българи, коиот са правили обрязване. Може би не така, както при евреите. От хигиенична гледна точка може би. Имало е традиция, но ние не сме ги спазвали много така…

В: Във вашия бит, във вашата кухня кои бяха основните неща? Свинско не сте яли предполагам?

О: При нас не се гледаше това. Свинско готви се. Да има какво да се яде, защото имаше периоди, когато родителите, само единият работеше, едно време така е било. По време на войната имаше купони. Хляб, олио, хранителни продукти, всичко с купони. 

В: Криза голяма?

О: Да. Всичко отмина. 

В: Тук в Дупница през 45-та година идвали ли са помощи от фондацията Джойнт.

О: 45-та година аз не си спомням.

В: Или 46-та година, по това време.

О: За пръв път, когато са идвали помощите не си спомням, но имало е. Дрехи, храни.

Касета 2

Страна Б

О: След 9-ти брат ми беше записал тук, бяха открили курсове, технически. Технически професии изучаваха тук. Да имаха нещо в ръката. Бяха създали еврейски кооперации, докарали машините от Америка. Тук в Дупница – не. В София става въпрос.

В: Фактически тогава брат ви ли е научил този занаят – да се занимава с оптика?

О: Оптиката… Дали от тези курсове, които Джойнта… Защото той нещо друго беше записал да учи и след това щяха да ги пращат в Полша за усъвършенстване и ги отложиха. След 9-ти става въпрос. И той дали се е прехвърлил оптиката, не мога да кажа. Може би оттам Джойнта, може би не, не мога да кажа. Това ако отидете при него случайно, може по-достоверно така…

В: А фактически брат ви учил ли е в еврейското училище?

О: Брат ми?

В: Да.

О: Епа учил е, щото той е 23-та година роден.

В: А Рири?

О: Рири не знам, тя е 28-ма година родена.

В: След 9-ти септември колко човека остават тук от еврейската община? Много ли хора заминаха?

О: Заминаха 48-ма година. По-голямата част.

В: Ваши близки?

О: Мои близки… Никой не е заминал.

В: Примерно братя на баща ви не са ли заминали?

О: Не.

В: На майка ви?

О: На майка ми …той в Пловдив остана. Заминаха. Той беше ционист, ратуваше за еврейска държава. Отидоха там. Да. Те заминаха. Този Давичон май че почина тук в България и не знам дали са заминали. Братовчед имам от Кюстендил – Ботьо. Той замина. Кюстендилци. Иначе мои близки не си спомням. Та така. Всичко мина и отмина. Дойде и отмина. 

В: Вие какво казахте, че след 9-ти сте отворили работилница?

О: Да. След 9-ти.

В: Къде е била тя?

О: Зад Военния клуб. И 45-та г. отворих работилницата. И 48-ма година образуваме кооперация. Аз съм основател. Аз съм един от основателите. Тогава дадохме си инвнтара, дадохме и по 20 000 лева. Тогавашните пари, за да можем да имаме капитал, с който да купуваме материали. След колко години, не си спомням, направихме Занкооп. Занкооп значи обединение на всички кооперации, единение на всички кооперации в едно. И тогава ни пратиха комисия, в която и аз участвах – да видим как са устроени тези Занкооп-и. Някъде към Северна България беше. И повечето казваха, че не са доволни, защото едно предприятие, когато е самостоятелно е по-добре контролирано и изобщо е по-добре. Обаче казваха, че ако не се обединим, няма да издават материали. Тогава материалите се отпускаха, не можеш да отидеш до магазина да ги купиш. Отпускат се от София. И ние се принудихме и станахме Занкооп. След това преминахме Промишления комбинат. И там имаше и обущари, тенекиджии, железари и всякакви. След това образуваха, стана завод за обувки, в който стигна до 1200 души. РАботехме обувки. Тогава всичко беше държавно и се осигуряваха дрехи и обувки на всеки работник. Работни дрехи и обувки му се полагаха. Така че ние, когато работехме, имахме сигурен пазар. Работехме обувките и давахме ги на предприятията ги купуваха и даваха на тия, които им се полагаха. И след това дойде пенсията. И след пенсията останах там да работя, отвориха отдел поръчки. Работих известно време там .

В: Кои години е това?

О: Може да има 12-13 години. И тогава нещо се спречкахме със заместник-директора. Не си спомням за какво и аз напуснах от поръчките и казах на директора да направим ширпотреби. От отпадъчния материал да правим обувки – летни обувки такива – дамски, сандалети, чехли. И там поработих. Идва един ден един мой колега учител по обущарство. Вика “Бай, ти колко паро взимаш тук?”. Викам “1200 лева”. “Ела при мен, вика, 1500 лева”. Викам “Па че дойдем”. И напускам веднага от там и отивам при него. Там колко време работих не си спомням, малко време поработих и си казвам “ Защо съм толкова глупав да не си отворя аз работилница, а седнал съм да работя на хората?”. Викам “Добри, викам, напускам”. “Защо, бе?” “Че си отворим една работилница”. И тук в махалата дето тук е белата постройка, дето е колониал, бакалски стоки, хранителни стоки. Отвън има до него има една нова сграда, и двете са нови, де, та в другата сгрда имах една малка работилничка там. Работих си. Знаеш, нямаш началник. Когато искаш отваряш си, когато искаш, затваряш, контактуваш с много хора различни по култура, по манталитет; от едни се учиш, от други осъждаш. Просто добиваш нещо повече, когато контактуваш с хората. А когато си в предприятие, заковал си се там на някаква машина като някой робот. Та бях доволен. Обаче една сутрин ставайки чувствам, че едната ми ръка не е в ред. Получавам инсулт. И до ден днешен си остана така ръката и напуснах веднага. Не мога да работя. Опитвах се после няколко време да работя пак, като излязох от болницата. Лежах в болницата. Там на системи, това онова докато ме изпишат, нали, времето, което е необходимо за лечение. След това се опитах у дома да работя така, ама не за пари. Работих, към сттина чифта бях направил дамски сандалети, ниски, от които 30 чифта подарих на юндома. Отидох там, питам директорката, “от кой номер носят тук децата?.” “От 36 до 39”. И аз виждам в двора имаше две малки дечица. Малки, на по три четири годинки. Имах ги от тия сандалки и тех им ги сложих, а там им дадох 26 чифта. Три чифта отнесох, бях приготвил шест чифта топли обувки, в телевизията им даваха и се носеха и те им раздаваха на бедни семейства. Ама викам Защо ще дам шест чифта, ще им дам три чифта. Защото не знам дали ще стигнат до децата. И имм отнесох три чифта. Викам “нещо бележка, че съм ги донесъл?”. “Остави ги там в салона”, вика. Една такава небрежност, значи няма никаква отчетност. Тук имаше бежанци. Откъде бяха дошли от времето на войната като бяха тук бяха нахлули в България ми се струва и събираха средства.

В: Откъде бежанци.

О: От Македония, Косово, бежанци. Пише “събираме средства за бежанците”. Точно пред нашия клуб беше отдолу. Извадих 5 000 лева. Дадох им. Нито квитанция ти дават. Много пъти по улицата ме спират. Продават с благотворителна цел нещо. Викам “Бих дал, казвам, но не знам дали е някаква пирамида”. “ Моля ви се, казва, не е пирамида, ето документи” и т. н. А вижте, изпращам на …, има SOS селища. Откъде са ме научили, дали са разбрали, че имам добра душа, не знам и ми пращат редовно едно списание вътре със запис, да го попълня. По пет лева давам , не повече. Само един път дадох 10 лева, когато децат отидоха в София, по-големите деца отидоха в София да учат ли, не си спомням. Но 10 лева там, хайде, 10 лева. Един случай имах такъв, това вече излиза като самохвалство, де, но нека да се знае. Това само протоколно, да не се знае. Отивам в банката, събираха пари за болни деца. “искам, викам, да знам за някое болно дете”. “Е кода, сметката?”. Викам “нямам представа, вие ако имате някоя сметка тук…” И събира там, вдига телефона и пита за сметката. И не може да се свърже, не могат да разберат и аз казвам “ако ви затруднявам, че дойда следобяд”. И отивам следобяд, откриват сметката каква е и викат “колко ще дадете?” Викам “5 лева” А тя … беше ме срам, че казах пет лева, зашото толкова време изгуби, тя си е помислила бог знае колко ще дадем. А имаше едно друго, пак за болни деца, но много опростено. Девето основно училище “за Вяра”. Отивам в пощата и пишем там “Девето основно училище, за Вяра”. Та аз като чувам и като гледам по телевизията, събират пари за болни деца. Как е възмижно държавата да не може да осигури лечението на едно  дете. И си казвам “няма начин как да го направя, от всички пенсионери, които взимат над 100 лева пенсия, по един лев да отделят на месец, това ще отделят милиони, за да не просят по телевизията, да не се излагаме пред…

В: Ние не говорихме за езика. На какъв език са говорили вашите родители помежду си?

О: Български.

В: И като са били съвсем млади?

О: Български, български.

В: А баба ви и дядо ви?

О: Виж сега, при баба и дядо те са говорили на испански, на джудезмо. 

В: Как сте се обръщали към чичо ви?

О: Ние чичо сме си казвали. Чичо Моис, чичо Заре. На стринка на леля, на вуйна, всичко – танти. На жените – танти. Лельо.

В: Каква е тази торбичка, която са ви връзвали? На кой празник? Пурим ли?

О: А, това е на Пурим празника, когато се даваха пари. Празна, у дома се ушива торбичка, празна. Може да ти дадат някой път и сладкиш, нали?

В: на този празник, на който се прави шатра в синагогта?

О: Аз не си спомням. Може да са правили. 

В: Синагогата как е изглеждала?

О: Голяма. Клисарница отделно – мидраш. Даже бяха вградени в стените.

В: Една сграда ли са били. 

О: Една сграда. Мидраш е отделно в двора. Има пейки вътре. Когато не влезеш в черквата, влизаш там. Като клисарница, бе. Имаше и клисар.

В: В синагогата имаше ли олтар?

О: Олтар? Олтар имаше за сватбата, където павеха сватбите. Преди 9-ти само на черква. След обряда като станеше сватбата като прочете попът всичко чаши дават пият вино и чупят чашите. Чупят чашите за щастие ли за какво е, не си спомням. Имаше в стените ли бяха вградени такива амфори за акустика. Имаше хубав резонанс в черквата. Имаше там, където беше попът, където хазанът пееше. Значи много хубаво се чуваше. Имаше хор. Беше уредено, бе.

В: Тогава мъжете какво са носили, когато са ходили в синагогата?

О: Там се слагаше талет. Едно бяло шалче от плат. 

В: Там ли се взимаше или се носеше?

О: Там се взимаше. Те собствни ли са били, не си спомням. Там се слагаше. С талет – това е като шалче да го сложиш тук. То е дълго, бяло. Шапките не се сваляха в синагогата, с шапки. Попът си имаше специална шапка.

В: Тогава не е имало от тези кипи?

О: Не. Тия кепетата в Израел ги носят. Даже и навън ги носят. Тия ортодоксалните евреи кепетата, кичури, ония шапки дълги. 

В: Жените имаха ли право да влизат в синагогата?

О: Да, разбира се.

В: На едно място ли с мъжете?

О: Това не си спомням. Знам, че имаше пейки така наредени. Имаше хубав хор. И като развалиха синагогата даже някои си взеха по някоя тухла, дриюуги взеха от амфорите. Там имаше гърнета, амфори като стомнички някои, големички. Това са били вградени вътре, за да има за акустика, за звуково усъвършенстване, за приемане. Беше интересно, но това… Постриха тук един дом на техниката. А, бе, това е история, че тук са живели евреи. Това е история на един народ, бе. 

В: Как се е стигнало до това, кой е взел решение да разруши синагогата? Коя година?

О: Преди 9-ти.

В: Преди 9-ти ли са я разрушили?

О: Аа, преди 89-та година, след 9-ти септември.

В: Кои години?

О: Не си спомням. Преди 89-та година може би 10-ина години. Това обвиняваха, че се  съгласили чичо ми Моис Алкалай, че се съгласили, той беше  секретар на еврейската община и доктор Исаков беше председател и защо са се съгласили да разрушат синагогата. Тогава кой те пита дали си съгласен или не си съгласен. Набелязва се и се руши. И се разруши. 

В: Много къщи на еврейски семейства са слагали на портата отстрани мезуза. Имахте ли?

О: Едно време може да е имали. Сега като бяхме в Израел, ходихме до божи гроб. И се спраяхме, имаше екскурзовод с нас в колата. И спряхме във Витлеем. И там един магазин имаше за подаръци. Мезузи има, принадлежности черковни и аз взех една мезуза. Тя ми казва “вземи две, бе”. И взех две. А преди това бях взел един искаше да ме отведе да видя някакъв приятел. Викам “добре”. По пътя вади пари и ми ги дава. Викам “защо ми ги даваш? Аз не приемам така пари. Откъде на къде ще ми даваш? На мен ако ми трябват, ще си купя. Стана му неудобно и я му ги набутах там у джоба у ръката. И после му викам “ако искаш да ми направиш някакъв подарък, купи ми една мезуза. “Епа добре”. Там се събирахме има една градина Давидовата градина. Там се събираха всички българи по произход и евреи от България. И някой донесъл вестник, някой писмо, новини. И онеделника г няма. А събирахме се понеделник, срада и петък. И ние тогава четвъртък ли беше, ходим на Божи гроб. Спираме във Витлеем там да видим къде се е родил Исус, звезда, нещо от този род. Влезнахме в един магазин за подаръци и аз там взех една мезуза. Тя вика “вземи две”. Взимам две и вечерта ги нося там при братовчедите, където бяхме и тая Бека вика “ама тия, вика, са фалшиви, нямат вътре молитвата”. 

В: Само кутийките?

О: Не е кутийки, това е една пръчица такава. Една пръчица вътре куха там молитвата. И я дадоха тама на равина. Само равинът има правото да ги пише. 30 долара взе равинът да ги напише. И сега сложили сме. И те така тоя идва дето ми беше обещал мезузата и той носи мезуза. Не знам къде е, дадох ли я някъде тази мезуза? Тук са тези, които съм купил. Та се събраха три мезузи. Ама нямаме навика като излизаме да.. То навикът е там в Израел и по дюкяните – като влезнеш, като излезнеш. Не знам за тия набожните така… Но аз винаги давам за пример един стих на Вапцаров, не знам дали съм го казал? “Сам със секира баща си насякъл. Измил се, отишъл на черква и му станало по-леко”. Е такъв човек може ли да е добър? Който е убиец, а вярващ? Той вярва, отива на черква, кланя се, така искам да кажа и за мезузите. Може да при влизане при излизане да целуваш, ама да си мръсник у душата. Това е. така е, точно такае! Аз не сси спомням тук да съм целувал мезузата. Може един два пъти да съм го направил. Хубаво е човек да вярва, ама всеки вярващ трябва да спазва десетте божи заповеди  - не кради, не лъжи, не убивай, не прелюбодействай и т. н. И Мойсей ги е свалил горе от Балкана, на камик написани. А тук той е убиец, измил се и ошел на черква. Е какъв е тоя верващ? Та тека. 

В: Да поговорим още малко. Това, което искам да знам сега е как оценявате приода след 9-ти септември в сравнение с периода преди Втората световна война?

О: Сега, преди Втората световна война сме били нагоре това, къдто..по лагери.

В; Не, преди това говоря?

О: Преди лагерите? Преди лагерите съм бил юноша, където нищо не ми е правило впечатление. Тук тогава с българите живеехме задружно. Не сме се обиждали. Тук по реката ходехме, къпехме се, правехме гьолове, тичахме, пишехме гьоловете, реката я препишвахме така, къпехме се, е, тука няма, в махалата бях само аз еврейче, аз и брат ми. Тука нямаше евреи други. Доколкото си спомням. Всичко беше българи тук. Живеяли сме си много добре с тях. Като наближи законът за защита на нацията вече, някои забрани като имаше, те ни пмагаха. Това е, ние не можем да се оплачем тук от държанието на приятелите, на съседите. Всички са били толерантни към нас, не  еимало някои обиди, нещо така…

В: След 9-ти имали ли сте някой случай за обида или лошо отношение от българите?

О: След 9-ти септември не си спомням. Тогава вече самият закон ни закриляше и хората не смеееха да си позволят някоя обида. Може и да е имало. Но аз говоря за себе си.

В: Сега, например в Съветския съюз е имало големи репресии, особено по времето на Сталин.

О: В Сибир е имало изпращани, но за нас тук в града аз не си спомням да е имало. Не е имало такова. Какво имаше след 9-ти септември? След девети септември като стана войната с Израел, тогава всички евреи, които бяха на някои постове държавни или военни, ги пенсионираха. Просто нямаха доверие дето се казва. Така според мен го обяснявам щом като са ги махали от постовете, нали. Сметайки, че могат да имат някаква връзка с Израел, защото всеки има там близки, нещо такова. Иначе тук в махалата не сме имали. Аз съм общувал много, нали, с българи в работата и в… Не сме имали някои обиди или държание извън нормите, не.


След Закона за защита на нацията, когато искаха да ни депортират, 9 март. Ние бяхме тогава по групите, а тези тука, еврейското население, беше задържано два дена по къщите та да не излизат никъде, за да могат да ги натоварят на вагоните и да тръгнат за Полша.

В: Задържани с полиция ли? Полиция ли ви пази или как сте били задържани?

О: Със заповед да не се излиза от дома. Аз по негово време не съм бил тук, а съм бил по групите. Населението, което е било тук били са задържани два дена ли, седица ли, не мога да кажа колко е.

Касета 3

Страна А

О: Имаше българи, които ни купуваха хляб, нещо, където магазини забранено за евреи влизането. Те ни правеха услуги, купуваха, донасяха и не можем да се оплачем от българите. Не можеш да пътуваш.

В: След 9-ти нещата значи са били по-добри?

О: След 9-ти? Епа как! Направо пълноправни граждани. Делене не имало.

В: Вие сте се оженили, къша сте си имали?

О: Да. Беше старата къща. Беше стара къщата, родителите живееха горе, после се преместиха горе. После ние слезнахме долу. Като се ожени детето, Джеки, ние слязохме долу, те се качиха горе. И бяхме, той като учител в селото, като беше учител тук в Рацилово, дадоха му място 600 метра ли беше, 800 метра ли беше, не си спомням. Е и ние решихме да направим една стаичка там на село. Щото като отиохме не ми се слизаше. Откарахме оттук трици, земя, сгур да облагородим земята, понеже бше иловица. Иловица е една такава като глина почва, твърда. Насадихме 30 дръвчета мераклийски по конец. Опнаме конец и по конеца – дупки. На четири метра, на четир метра, няколко реда. Насадихме. Откарахме към 10 кубика камъни. Събирахме ги там по.. Синът ми има един приятел с камион. Събирахме камъни, 10 кубика бяхме събрали камъни за строеж. Там един приятел от селото, тук кожухар беше, беше си свалил керемидите та сложил цигли, керемидите ни ги пратил на нас. И така. Обаче един ден… Бяхме го оградили мястото, бях взел даже и врати, дворни врати, които са сега на двора облегнати, не можахме да ги използваме. Бях взел оградна мрежа 7-8 топа и един ден срещнал го някой от селото и вика “даскале, това ясто е наше”. Щом е ваше, ще си го вземете. И веднага го отстъпи. Веднага. Що ще си имаш разправии? Нито му искахме за облагородяването, за лозики там бяхме садили, чгоди.. това, ягодарник бяхме направили, дръвчета бяхме насадили, нищо не му искахме. И един ден му викам “Джеки, иди виж що стае горе местото?””Идех, татко. Пуснали са вика вътре кози, обръсли са дръвчетата. Пущинак”. Абе вземал си го, вземал си го. Поддържай го. И така. И един ден решаваме, че старата къща подлежи на ремонт. Що че разваляме? Що че поправяме? Почнахме да събираме материали. Още бяха евтини мятериали. Циментът го давахме на един приятел строител предприемач, той да работи с него, та като ни потребе да е пресен. Щото ние го взехме на много ниски цени тогава. Три лева торбата тогава. Хидратна вар, желязо, арматурно желязо, абе много… пирони, много работи бяхме взели. Сми си отрязахме горе от Балкана ритловици за дюшемето тук такива.. бор, борове такива с приятели, с всичко. Много труд се хвърли, за да направим тази къща. И направихме я, ама те сега ойдеа по Израел. И беше си накупил машини синът ми, дърводелски такива – струг, циркуляр, абрихт, електрически шкурки, електрически триончета, беше си набавил много работи. И сега видя, че… работи една година. Фирма беше направил и се отказа. Нямаше работа така и дойде някой, не можеш да му вземеш пари, без пари “ела дома направи това”. 

В: Кой това?

О: Малкият син тук като направи работилница. И я затвори работилницата и останаха машини долу.

В: Дърводелска работилница?

О: Да. Всякакви машини има долу. 

В: През времето на комунизма можехте ли да си ходите на почивка, да си позволявате да водите децата си?

О: Къде?

В: По времето след 9-ти септември.

О: Е къде? Семейно ходихме на Варна заедно с децата, малки деца, по на две три годинки, четири. И си спомням на Златните пясъци имаше едно ресторантче Златната рибка. На един етаж едно. Друго нямаше нищо. А сега брате да се загубиш там. Ходихме тогава. Файтонът… Тогава нямаше коли там. На файтон се качиме до гарата, багажа и оттам на влака, айде у Варна. И там бяхме на квартира. Тая гъркиня ли беше? И сега тя, спомням си го като днес, ще ни изведе на такова място да видим морето, така просто да ахнем. И изведе ни и гледам морето. И тя казва “ето морето”. Викам “виждам”. “ Е не ти ли прави впечатление? “ Викам “що ще ми прави впечатление? Море”. 

В: Преди 9-ти баща ви водил ли ви е някъде на почивка?

О: Не. Не е имал възможност. 

В: Там в планината? На излети?

О: Един път бяхме, сега и тук имам една снимка, пет семейсктва. И всяко семейство кой по три кой по четири, кой по пет деца, не знам колко семейства бяхме към Рилския манастир. И бяхме направили една палатка за готвене.

В: Кога това?

О: Преди 9-ти. И една палатка за спане. И един ден тия старите викат на мен и на Коле ковача, бог да го прости, “отидете донесете бирите”. А бирите са ги оставили в един кладенец да се изстудят. Изворче. И ние като отидохме там викам “Коле, дай да пийнем, па после че ги допуниме с вода”. Детинска работа. И пийнахме от бирите и ги допълнихме с вода. Носим и и те почнаха да пият. “Цане, нещо бирата не ти е у ред”. Усетиха, де. Този, който беше не ресторант, пивница, той доставяше бира от Самоков Прошеково пиво и пълнеха тук бутилките. Той се казваше Александър Пилев. И му викат “Цане, нещо бирата не ти е у ред”. А ние с Коле… И един ден имаше буре горе с вино. Ние бяхме на една поляна високо, а долу ниско тече реката и дървета. И някога се откачи бурето отгоре та доле, разбираш ли. И аз като слязох ида долу гледам го Левчо бог да го прости минаваше. Викам “Левчо, какво?” Вика “Сега че идем до манастиро”. “Кой филм дават”? “Еди кой си”. А през това време даваха предварително навремето преглед от следващия филм. Аз бях казал … прегледът ми се видя, че филмът е много хубав и оттам се вдигам пеша 52 километра, гледам да стигна навреме да взема билети от евтините на първия ред. Дете, бе, малко дете. А до София съм ходил пеша. 38-ма година. На 17 години май че съм бил. Вдигнахме се оттука беше 10 без 15, 10 без 20, беше вечерта, погледнах часовника на Рибарника горе. Извадих, носех джобен часовник Сима. Погледнах – 10 без 20 вечерта. И тръгнахме нагоре. Сутринта 8 часа бяхме на Княжево и тоя Румен, не знам жив ли е, не е ли, нямам представа, аз горе долу познавах, щото имах компания в София и отивах от време на време и той не познаваше София мисля и го отведох при негови близки и се прибрах аз после при моята вуйна. Не вуйна, тетка. И вика “Арончо, седи, аз че идем да купим нещо” и излезнала и затворила вратата. Аз през това време съм заспал. Изморен, цяла вечер пътуваш пеша. Заспал съм и после дошъл синът й ли, Ботьо ли беше, чукали, чукали, ама къде, аз не мога да се събудя, дълбок сън. Та имам такива спомени детински и младежки. Да. Що да правиме? Всичко отминава. Идва и си отива. Да… Занапред да видим какво ще е, занапред.Това е по-важното. Еми да. На стари години още не се чувстваме така много стари. Обаждат се редовно. Лошо е, ама сами не се живее. Един от двамата остане, не дай си боже нещо лошо му стане на човек, няма кой да му даде една чаша вода. Няма кой да му вземе лекарства, няма кой да му сготви. Социален патронаж има, разкарват по къщите това онова, ама… Мислим върху това, но що… Ще останем само с мисленето. 

В: Вие почнахте да ми говорите за войните в Израел. За какво ставаше въпрос?

О: За кое?

В: По време на войната в Израел нещо тук за България.

О: Това беше, когато махнаха тука тези, които бяха на работа.

В: А тук на вас нещо, някакво влияние?

О: Не. Не сме имали абсолютно нищо. Но ми направи тогава впечатление, че хора, които бяха на определени постове било в партия, било в…, на някои места, предвид че са евреи и че Израел воюва махнаха ги, пенсионираха ги и нещо такова си спомням. Иначе поотделно не сме имали забележки от хора.

В: Беше ли проблем да се отиде в Израел по време на комунизма?

О: Не. Струва ми се, че не. Винаги са се изселвали хората. 

В: Вие кога за първи път сте ходили? 

О: За първи път ходихме преди 10 години. 

В: След 89-та г.?

О: Да. А преди 89-та година не сме ходили. От 89-та година – 15 години. Ние през това време сме ходили два пъти. Изкарахме паспорти, на 28 август изтичаше срока. И викаме сай ако се наложи нещо да ги подновим паспортите и снимахме се, отидохме в полицията, дадохме ги, чакахме един месец и си ги взехме. Имаме сега паспорти, разбираш ли. Ако нещо решим да отидем, но не вярвам.

В: След 9-ти спазвахте ли еврейските празници?

О: И след девети и преди девети едно и също ни е било у дома. Не сме имали някакви ограничения за празнуване, за …Събирахме се, празнувахме празниците.Сега не ги ли празнуваме? Навремето правехме маца у дома. После ги правеха тук в една фурна. Еврейска фурна имаше. Съдържателят – българин. Но понеже постройката е еврейска, “еврейската фурна” я казваха. Ефтим там къде беше. Правеха там. Послепочнаха от София да пращат чрез общината. Обадят се, те отидат оттук с кола, натоварят каквото е необходимо и една част плащаше ли се понякога? Един път мисля че се плащаше. Ама ние тогава не искахме, защото имахме. Защото не можем да я ползваме. Правим само една баница от това. Тя се разтопява, мацата се разтопява във вода и след това правим баница някаква, такава с кайма. Слага ли се? И едни като …

В: За Великден едно време сте колели кокошка?

О: Не само кокошки, имало е агнета. Който е имал възможност да купува, е взимал.

В: Как възпитавахте децата си?

О: Децата най-обикновено. Те са получавали възпитанието повече в училището. 

В: Запознахте ли ги с еврейските традиции, с еврейския им произход?

О: Не. Като дойдеше празник, нали, знаеха, че е Песах, че е Пурим, че такова, че се дава парички, дадем им по някое левче така. Самите българи не знаеха, не ни разграничаваха. Те не знаеха какво е българин, какво е… Мен са ми разправяли тези, които  са отивали по групите да работят. През някое село трябвало да минат и са им казали там, че ще минат евреи. А те не са знаели това какво е евреи. И са минали и са се чудили “Ама как бе, те са като нас същите!”Да. Това ми го казаха хора, които са били в тези групи, където са минали и са говорили със селяни там. Те и тука дето ни казват, викат на Джеки еврейче. Имат приятели, няма значение. Аз не ги разграничавам между евреи и българи. 

В: В кои години е имало проблем с името на внука?

О: Имахме проблем тогава. Той беше роден 78-ма година, тогава се роди и мето му не дадоха да сложим еврейско име. 

В: Друг проблем с имена? С вашите имена?

О: Не. 

В: Не сменяте например окончанието на името?

О: А, имаше, да. Имаше. Аз даже си видях дипломата от трети клас къде е. “Алкалаев Арон Нисимов”. И след като излезе Законът за защита на нацията, преправиха го: “Алкалаев Арон Нисимов да се чете Нисим Алкалай”. Без окончанията. Това го имаше и дипломата я имам някъде. Бог знае къде е. На пишеща машина написано всичко това. Във връзка със Закона за защита на нацията името да се чете така. А преди името ми беше написано Алкалаев Арон Нисимов. А след Закона за защита на нацията… Е, какво отражение ще даде? Имаме и сега евреи, които са си сложили накрая “ов”. 

В: Вие двама сина ли имате?

О: Да.

В: Други деца?

О: Не. 

В: Те за българки ли са се оженили?

О: Малкият е за българка. Големият за еврейка.

В: Може ли да се каже, че сте ги възпитавали да си търсят еврейки за жени?

О: Никога. Не сме говорили така. Големият син беше в София и той там запознал ли се е, запознали ли са го, не мога да кажа. Рози е една на майка и баща. Баща й беше научен работник. Запознаха ги, харесаха ги и се вземаха. Тя с висше образование, а моят не е с висше образование. После учи да не работи дето се казва, защото работеше в шахтите. Както има една поговорка – от войник станал генерал. Така и той. Работел е по шахтите, телефоните, където се прокарвали и е стигнал до районен началник в София. Голяма служба.

В: И от тази служба е решил да замине за Израел? 

О: Бил е районен началник. Това е строителна организация. 

В: И тогава ли е решил да отиде в Израел?

О: Да, и след като правят и фирма. И той шеф на фирмата. И заминава, оставя всичко и заминава. Там не можа да почне, защото на д 40 в Израел.

В: Те деца имат ли?

О: Две деца и с децата заминаха. Сега и двете се ожениха и на двете взеха апартаменти. 

В: другият син какъв беше тук в България?

О: Учител на трудово обучение.

В: Какво мислите за периода след 89-та година?

О: Сега всеки казва, че е по-лошо. Като слушам Кобургготски Симеончо значи е било много добре сега? Е как добре като отидеше да се лекуваш изпъдят те просто, ако не носиш нещо. Аз го изпитах на гърба. Нали казах за крака, счупения крак? Ще дойдеш в понеделник, а беше петък. Викам “това е счупен крак, бе”. “Ще му сложите нещо студено”. Давал хипократова клетва лекар, да помага на хората! Как е възможно? Аз някои неща не мога да си ги обясня. Много работи се изкрадоха. Много заводи, които носиха печалба се закриха. Тоя Александър Божков 10 процента… Откъде накъде ще му даваш 10 процента? Милиони. Ти за милиони продаваш и милиони взимаш. Сега там Симеончо взел за 200 милиона имоти, освободили го от данък наследство. Е как? 35 милиона данък. Как ще го освобождаваш? Имаше работи, които… Не знам. Ние обикновените хора всочко възприемаме да сме нахранени, да работим и това е, докато другите гледат да трупат пари.

В: Какво мислите за отварянето на Европа, падането на Берлинската стена?

О: Не знам. Е, това е вече.. Как рухна Съветския съюз? Как рухна? Как системата тук в България, в Източна Европа системите рухнаха? Политиката е мръсна работа. Не знаеш откъде ще ти дойде. Изпродадоха предприятията, които печелеха. Защо ги продаваш, бе? Искат да продават БТК-то. За не знам дали се осуети тази продажба. Продават го за толкова пари, колкото дава печалба за годината. Защо ще продаваш? После продават заводи, в коиот съкращават работници. Това е хубаво. Добре, решили да продават, да продават. Ама трябва да има държавно участие поне 51 процент, за да може да не си върши частникът всичко, а да има глас държавата. Като има един глас повече държавата, не може да се върши нищо. Ако не са корумпирани, разбира се. 

В: И сега последен въпрос. Сега как живеете в момента? Еврейската община работи ли? Помагат ли ви?

О: Помагат. Дават нещо помощи, храна за старите. Плащаме си храната.

В: Събирате ли се редовно?

О: Е, редовно…По-рано жените се събираха. Вицо, има женска организация Вицо се казва. По 19 лева дават. А ние, мъжете се събирахме в петък. Всеки петък се събирахме. Пиехме по една ракия, моабет си напраехме нещо, скромно. Сега не се събираме, защоот няма и хора. На празници горе долу се събираме, но няма хора. По-рано събранията си спомням, хей, няма къде да седнеш! Сега няма хора. Един по един се изселват, други умират, трети не са добре, не идват. Така. Но това дето взимаме купоните даваме 20 процента от пенсията. Ако му е по-голяма пенсията, даде повече пари. Някои дават по 20, по 30, по 30 и нещо за 20 купона. Облекчение е.

В: Купони за храна ли?

О: Да.

В: Имате си стол?

О: Това е ресторант. И там отиваме да се харним, който искат. Ние взимаме продукти. Някой път взимаме храна. Веднъж тя като беше в болница храних се там един ден. Хареса ми, мусака имаше. Но повечето взимам пилета взимам, кашкавал взимам, това е. Все е облекчение. Сиренето например ще го взема в магазина по 3 и 50, там ще ми се хване по 2 и 50 или по 2 лева, зависи. Има значение. Грижат се хората. Сполай на бога. Все е помощ. Дават лекарства, но те може да са с изминал срок, на английски пише. По едни апрески ни дадоха до колена такива, високи и ни аз ги нося, ни синът. Ще видим внуците там…

В: Всички внуци са в Израел?

О: Да. 

В: Големият син какво работи?

О: По поддръжка на едно голямо предприятие, като ЦУМ. Там е по поддръжкта. Четири човека са. Там има ескалатори, асансьори.

В: А малкият?

О: Малкият е чистач. На две места работи. 
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